
Zpráva o činnosti mediátora kontroverze na NF VŠE 
 

V reakci na rozporuplnou diskusi, včetně duálního výkladu společného prohlášení studentky 

Vaněčkové a zástupců vedení Národohospodářské fakulty, v průběhu projednávání bodu 9 

programu zasedání Akademického senátu VŠE 4. března 2013, jsem se nabídl jako mediátor 

pro řešení medializovaného se sporu mezi studentkami Národohospodářské fakulty VŠE a 

zástupci jejího vedení. Funkci mediátora jsem chápal jako prostředníka, respektive spojovací 

článek, popřípadě průvodce mezi znesvářenými stranami. Mým záměrem bylo v souladu 

s návrhem usnesení AS VŠE k bodu 9 z 4.3.2013 přispět k co nejrychlejšímu vyřešení 

existujícího výše zmíněného problému, se snahou minimalizovat negativní věcné a mediální 

dopady na Národohospodářskou fakultu a VŠE v Praze. Proto jsem navrhl omezení mandátu 

mediátora do příštího zasedání AS VŠE 25. 3., na němž bude předložena zpráva o činnosti 

mediátora. 

Mým cílem bylo dosažení podobné smírčí dohody, resp. společného prohlášení, jež byla 

podepsána studentkou Vaněčkovou na straně jedné a zástupci vedení NF VŠE na straně druhé 

a předložena na zasedání AS VŠE 4.3. 2013 (návrh je přílohou č. 1). Obsah návrhu jsem 

konzultoval s členy Pracovní skupiny AS VŠE ve složení prof. Berka, Mgr. Češková, student 

Korecký, doc. Radová a Ing. Vondra na našem 2. společném zasedání 13. 3. 2013. Na 1. 

společném zasedání 11. 3. jsme se shodli na vymezení obsahu mediace, která měla navazovat 

na jednání AS VŠE 4.3.2013. Dále jsme se shodli na  okruhu osob, jejichž stanoviska nám 

měla pomoci doplnit si chybějící údaje k vytvoření komplexního obrazu o výše zmíněném 

problému a jeho genezi a na postupu našeho dalšího jednání (obecná pozvánka se jmény 

pozvaných osob a časovým harmonogramem je přílohou č. 2). 

K jednání 13. 3. se na mé pozvání dostavily studentky Hadincová, Smrčková  a bývalý 

proděkan doc. Šťastný. Pozvánka pro studentku Vaněčkovou byla doplněna o informaci 

vyjadřující respekt k obsahu jí podepsaného výše zmíněného společného prohlášení (v příloze 

č. 3). Studentka Vaněčková se také dostavila. Nedostavil se pan Kubín, ale písemně potvrdil, 

že vyjádření ve věci z ledna je konečné (v příloze č. 4). Od dalších pozvaných, doc. Ševčíka, 

doc Chytila, doc. Pavlíka, dr. Zajíčka a Ing. Frankové jsem obdržel společné sdělení (v příloze 

č. 5).  

K jejich sdělení z 12. 3. 2013 uvádím následující: 



Striktní požadavky doc. Ševčíka, doc. Chytila, doc. Pavlíka, dr. Zajíčka a Ing. Frankové 

...“aby v rámci zachování právní bezvadnosti postupu především bylo předloženo pověření 

výkonem funkce mediátora, případně zápis z jednání AS VŠE, přičemž v takovémto případě, 

když jde o prvotní setkání, doporučujeme termín dohodnout bezprostředně po publikaci 

předmětného zápisu z jednání AS VŠE včetně definice programu jednání, upřesnění 

jednotlivých stran sporu, výčet sporů, právního režimu, jednacího řádu a ostatních náležitostí 

mediačního řízení“, vycházejí  ze Zákona č. 202 Sb. o mediaci a o změně některých zákonů a 

vyžadují proto činnost profesionálního, resp. registrovaného mediátora zapsaného 

Ministerstvem spravedlnosti ČR v registru mediátorů.  

Pojem mediátor, který jsem užil ve svém návrhu na zasedání AS VŠE, se nevztahuje k tomuto 

zákonu. Výše uvedený zákon také nezakazuje používání pojmu mediátor ve smyslu 

neprofesionálního mediátora neboli prostředníka či zprostředkovatele smíru mezi 

znesvářenými stranami. Domnívám se, že takto obsah pojmu mediátor chápal také AS VŠE a 

proto mně, bývalému děkanovi NF VŠE a současně členu AS VŠE, přisoudil tuto roli. Ve 

spolupráci s Pracovní skupinou AS VŠE jsem se rozhodl efektivně postupovat tak, aby bylo 

možno dosáhnout zmírnění kontroverze mezi znesvářenými stranami do dalšího zasedání AS 

VŠE 25. 3. 2013. Vzorem mně posloužil nejen obsah Společného prohlášení studentky 

Vaněčkové se zástupci vedení NF VŠE, ale také jeho forma, kdy se podepsaní zástupci vedení 

NF VŠE se studentkou Vaněčkovou v průběhu projednávání Společného prohlášení osobně 

nesetkali, což sdělila studentka Vaněčková během setkání s pracovní skupinou AS VŠE! Při 

podepsání tohoto Společného prohlášení hrála klíčovou roli právě osoba prostředníka. 

Požadavek na předložení pověření rolí mediátora stejně jako vymezení mé působnosti a 

vztahu k pracovní skupině, které vycházejí ze zápisu ze zasedání AS VŠE, nebylo možné 

uspokojit nejen vzhledem k technické lhůtě potřebné pro zveřejnění zápisu (nejdříve 18. 3. 

2013), ale také vzhledem k obsahu projednávání bodu 9 na zasedání AS VŠE 4.3. 2013, na 

němž se o vymezení působnosti mediátora ani o jeho vztahu k pracovní skupině nejednalo. 

Navíc při návštěvě kanceláře děkana NF VŠE s doc. Radovou, předsedkyní Pracovní skupiny 

AS VŠE, 13.3.2013 v podvečer, jíž byli přítomni doc. Ševčík, doc. Pavlík a Ing. Zeman, 

zaznělo z úst doc. Pavlíka, že je nutné postupovat podle zákona o mediaci, neboť smírčí 

dohoda musí mít charakter soudně vymahatelného aktu, přičemž mediátor je vlastně soudcem. 

S tímto názorem jsem na místě vyjádřil nesouhlas. Během téměř dvouhodinového společného 

jednání jsem se ubezpečil, že nejsem schopen splnit požadavky formulované ve Sdělení 



k pozvánce k jednání s mediátorem a členy pracovní skupiny, které je podepsáno doc. 

Ševčíkem, doc. Chytilem, doc. Pavlíkem, dr. Zajíčkem a Ing. Frankovou.  

Nutnou podmínkou každé mediace, profesionální i neprofesionální, je souhlas   stran s osobou 

mediátora. Zatímco účast výše jmenovaných studentek na jednání 13.3. 2013 považuji za 

implicitní souhlas s mou osobou jako prostředníkem a zprostředkovatelem smírčího jednání, 

tak Sdělení k pozvánce zástupců vedení NF VŠE a jejich neúčast na jednání 13.3. 2013 

považuji naopak za implicitní nesouhlas s mým působením při urovnání sporu 

medializovaného jako protest a výslech studentek NF VŠE. 

Děkuji členům Pracovní komise AS VŠE za kolegiální spolupráci a členům AS VŠE za 

projevenou důvěru v této záležitosti. Je mi líto, že se mi nepodařilo uskutečnit plán a dovést 

studentky Hadincovou a Smrčkovou ke smíru se zástupci vedení NF VŠE. Pokud by Pracovní 

skupina AS VŠE v tomto úsilí uspěla, budu rád, že jsem na s ní na tom v úvodní fázi mohl 

spolupracovat. 

 

Jiří Schwarz 

17. 3. 2013  

 

  

 


